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„Ви стали 
для нас братами

У тихому надвечір'ї
лунало дзвінкоголосе # 
сердечне «Ласкаво про
сим!» Потім — пісні сі
чових стрільців; пісні 
яро щире й незрадливе 
тттшшш Так зустрічали 
студент нашого вузу до
рогих гостей — румунсь
ких українців з Мараму- 
ревтського повіту.

Господарі вітали своїх 
нових друзів піснями і 
ТІМ—  . сіллю. Після 
зворушливої зустрічі бу-
— студентська вечеря з 

 розмовами й жа

Ще зовсім недавно 
яро тане можна було лн- 

. ще мріяти, бо зв язки з 
українською діаспорою 
шт підтримували на рів
ні обміну офіційними де
легаціями або, в кращо
му випадку, — художні- 
ии коластнками. А сьо-
----- ‘ 1 — десять • випуск

румунських ліцеїв 
стедогами першо

го курсу'нашого інстнту-

^Ш ршим, укого мені 
вдалося вздтц інтерв’ю, 
був Юліан Ману ляк, 
який очолював і делегацію 
Марамурешсьрого повіту. 
Він викладач російської 
мови у Сігетдоому ліцеї, 
окрім цього, голова «Со
ю зу українців Мараму. 

повіту, 
мене, як і 

всіх, цікавило, в якому 
стані перебуває українсь
ка мова і культура в Ру

мунії. На це Юліан Ма- 
нуляк відповів:

— За часів режиму 
Чаушеску наші українці 
зазнали всіляких утисків 
з боку офіційної влади, 
їх вважали за другосорт
ну націю, всіляко чинили 
перешкоди, щоб українці 
не могли займати керівні 
пости. Проте, незважаю

ч и  на утиски, українська 
мова жила: нею розмов
ляли в сім’ях. Інша спра 
ва тепер. Скрізь, де про
живають українці, ство
рюються культурно • про
світні товариства. Напри
клад, зараз у Бухаресті 
виходить українською мо
вою газета «Вільне сло
во» (два рази на тиж
день), заснувався літера
турний часопис. Поряд з 
цим існує проблема педа
гогічних кадрів, які б 
досконало володілі укра
їнською мовою і могли 
навчати дітей. Тому наш 
!«Союз українців» Мара- 
мурешського повіту під
писав угоду з Івано-Фран 
ківською обласною Ра
дою про культурно-науко
ве співробітництво, якою 
Щередбачаеіься підготов
ка педагогічним інститу
том імені В. Стефаника 
вчителів — предметних) в 
для наших ліцеїв.

До нашої розмови при
єднався студент 4-го ку
рсу філологічного факу
льтету Іван Андрусяк, 
який запитав:

— Чому на українсь
кому відділенні навчати
меться лише один сту
дент?

Пан Юліан Ману ляк 
пояснив: ще зовсім неда
вно вступити на україн
ський відділ Бухарестсь
кого університету було 
досить нелегко, бо тріеба 
було складати два екза
мени з румунської мови

(Зак. на 2-й стор.)

#  Хвилююче 1 радісно на душі. в Кармен Гречки. 
Вона стала студенткою фізико-математичного фа
культету педінституту. Ректор професор В.Л. Ко- 
ноненко вручає їй студентський квиток.

Г азет заснована ЗО вересня 1988 року.

Газета Івано-Франківського
Діна 8 коп.

На шляху до гімназії
ft  листопада, иа базі Івано-Франківського педаго

гічного інституту відбудеться обласна науково-прак
тична конференція а проблем національно! школи.
Своїми думками ділиться директор Івано-Франківської 
CUI MB S Володимир ГУМЕННИК.

«Шкояо, школо, рідна школо...». Цей рефрен з від- 
мої гуморески у виконанні Петросяиа передас загаль
ний настрій скептицизму, цо існує в суспільстві стосо
вно системи освіти, яка є надмірнозагальною, сумнівно 
обов’язковою і дуже середньою.

Пригадується з цього приводу також чи то буваль
щина, чи те витвір народного гумору, кони пихатому 
онукові-студентові, який навчається вже п’ятнадцятий 
рік, старенька бабуся влучно зауважила: «Йой, дитино, 
відай, ти був фест мудрий».

Причини крайнього від
ставання шкільної оса іти
від потреб сьогодення за
гальновідомі: залишковий
принцип фінансування, не
доліки вузівської підготов
ки вчителів, надмірна цен
тралізація та регламентація 
в питанні змісту освіти, не
задовільний соціальний ста
тус вчителя і багато інших.

Немало часу пішло в нас 
на- пошуки, дискусії, побу
дову численних концепцій. 
Прийшов час практичних 
дій. Ми вже сьогодні /маємо 
багато прикладів творчого, 
новаторського підходу осві
тян до вирішення завдань 
становлення школи, гідної 
багатющих народних тради
цій і вимог сьогодення.

Ось уже майже три деся
тиліття середня школа № 5 
обласного центру працює 
як школа з поглибленим
виаченням німецької мови. 
Щороку 15— 20. наших ви
пускників успішно склада
ють вступні Іспити на факу
льтети іноземних мов бага
тьох відомих вузів країни. 
Цього року призерами XI 
республіканської олімпіади 
учнів знавців німецької мо
ви стали наші випускники 
В. Журерінський та О. Зая- 
чківський, дипломами орг
комітету рлімпіади відзначе
ні В. Власов та О . Іванійчук, 

V В загальному близько 80 
процентів випускників що
року вступають до вищих 
навчальних закладів, при 

. чому значна частина обирає 
гуманітарний профіль.

Однак це не дає підстав 
для заспокоєння. Колектив 

(Закінчення на 5-й стор.)

Кожен день ми всі з тривогою і на
дією прислухались до повідомлень радіо , 
і телебачення про хід голодовки на пло
щі Незалежності. Звичайно, всі чесні 
люди були на їхньому боці і вірили — 
здоровий глузд переможе. Верховна Ра 
да на чолі з Кравчуком задовольнять 
вимоги студентів.

На знак підтримки цієї акції з київ
ськими студентами у нашому інституті 
з ініціативи Студентського братства бу
ло оголошено страйк. Зранку 16 жовт
ня у дворі Інституту зібрались Студенти 
1 викладачі на мітинг. Правда, не обій
шлося без «проколу» — організатори 
довго шукали технічні засоби, щоб оз- 
вучати мітинг. А тим часом схвильова
не студентство співало козацьких пісень, 
і від того на душі було радісно, а вод
ночас 1 тривожно.

Врешті було оголошено, що. страйку
ють всі вузи, технікуми та училища мі
ста. Голова філії студентського братст
ва О. Сннютка запропонував створити 
страйковий комітет. Відрадно, що рек
тор інституту професор В. І. Кононенко 
висловив свою готовність стати членом 
страйкому.

Далі події розвивались досить стрім
ко. До педінституту, по вулиці Шевче
нка, наближалась колона студентів ін
ституту нафти і газу та медичного, до 
неї приєднались майбутні педагоги.
- Через дві години походу вулицями 
міста маніфестанти заповнили площу 
перед будинком обласних організацій, 
де прозвучали слова підтримки вимог 
голодуючих студентів у  Києві.

Наступного дня в інституті були про
ведені вибори страйкового комітету, до 
якого увійшли, представники від кожно
го факультету, а Ірина Зузук та Олег 
Вдйтичук — до складу міського страй
кому. Вузівський страйком довірили 
очолювати студенту 3-го курсу історич
ного факультету Олесеві Волинському. 
Ось що розповідає вій сам:

— При організації та проведенні 
страйку була допущена серйозна поми

лка: страйковий комітет був створений 
з деяким запізненням; це спричинилось 
до того, що несвідома частина студен
тів покинула заняття, а деякі з них на
віть поїхали додому. Дивним було й те, 
що в той час, коли проходив страйк і 
мітинг, (Загато студентів сиділи в біблі
отеці, проявивши тим самим «солідар
ність» по-своєму. Поки узгоджували 
план дій, приймали рішення, то в сере
ду ввечері було оголошено рішення 
Верховної Ради про задоволення вимог 
студентів. До занять у четвер присту
пили не всі факультети, курси, групи, 
відчувалась неорганізованість. Хоч, на 
мою думку, страйк показав не лише 
слабкі сторони його організації, а й зро 
слу свідомість наших студентів, їх по
літичну і громадянську зрілість. Зреш
тою, боротьба не закінчилась, ми буде
мо виступати за деполітизацію навчаль
ного процесу в інституті. Щодо страй
кового комітету, то . ми вирішили його 
не розпускати, він залишається діяти 

...У ці тривожні страйкові дні Олего
ві Синютці довелось пережити немало 
Зовні стриманий 1 спокійний, він разом 
з усіма вболівав за розвитком подій. 
Цікаво, що думає він тепер, оглядаю
чись на пройдені дні:

У тому, що боротьба голодуючих 
студентів завершилась перемогою, ми 
відчуваємо і свою причетність. Знаєте, 
я відчув, які зміни відбулись у погля
дах значної частини студентів і викла
дачів, особливо ректорату. Спостеріга
ються зміни у настроях, росте свідо
мість, а разом з ними й впевненість v 
тому, що студентство — суспільна си- 
™_:_.иІ абияка' пРоіе, гадаю, основна
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«ПРОСВІТА»
Для тих, кому не байдужі проблеми школи, з 

липня цього року Івано-Франківська обласна моло
діжна газета «Світ молоді» почала видавати щомісяч
ник «Просвіта». '  «ч

Перший випуск підготували І. Андрухів, О. Сло- 
ньовська, О. Драбчук' з участю начальника облуно 
Б. Томенчука.

...Погляд на релігію змінився. І не тільки погляд. 
Діти відвідують недільні церковЩ школи1, які від
криті вже в багатьох містах і селах області, читають 
«Біблію», вчать молитви.

Проект програми факультативног курсу «Історія ре
лігії» для учнів 10—11 класів та ПТУ опубліковано 
на сторінках щомісячника для широкого обговорення. 
Підготували його завідуючий кафедрою загальної іс
торії Івано-Франківського педінституту імені В. Сте- 
фаника, професор Я. Ю. Заборовський і завідуючий 
кабінетом історії ОІУВ Д. С. Костінбой.

Що і як ми вивчаємо з української літератури і 
чому цей шлях хибний? Хвилюючі роздуми про новий 
погляд на класику, про твори репресованих поетів та 
письменників подала у газеті викладач української 
мови 1 літератури вищого професійного училища 
Ms 21 О. Слоньовська.

‘...З 23 по 27 червня 1934 ічжу в Станіславі (нині 
Івано-Франківськ) проходив перший Український Жі_ 
ночий Конгрес. Серед його резолюцій були: «У спга. 
ві плекання рідної мови» та «У справах національно
го виховання»... Історичні нотатки вмістив у «Прос. 
віті» І. Андрухів. - Особливо впадає у вічі те, — за
уважує автор, — наскільки зберігаються псоблеми 
української школи 30-х років, за панування Польщі, 
з тими, яці виникли за роки Радянської влади.

Сподіваємося, що нове видання дасть поштовх для 
виходу аналогічних щомісячників на базі інших об
ласних газет республки.' «

штятттттттжштжщ__.М І Р  в*
КНИГА ПРО КОБЗАРІВ

Кобзарі, бандуристи, лірники — народні музики і 
співці — завжди були духовними виразниками мрій 
та сподівань народу, а часто і безпосередніми учас
никами боротьби за кращу долю України. Кобзар
ське мистецтво тісно пов’язане з історією рідного 
краю, воно пробуджувало в людей почуття патріотиз
му, честі, совісті, любові до Батьківщини.

І ось наступного року у видавництві «Радянський 
письменник» виходить збірник-альманах статей, нари
сів, художніх оповідей, поезій «Українські кобзарі, 
бандуристи 1 лірники». Про це повідомляє план ви. 
пуску літератури на 1991 рік (позиція 99, стор. 92).

В збірнику поміщені статті, нариси, роздуми про 
кобзарство М.'Тоголя, Т. Шевченка, П. Куліша, 
А. Метлинського, Лесі Українки, М. Рильського, П. 
Тичини, А. Малишка, В. Коротича, В. Юхимовича. 
Подаються також роботи дослідників кобзарського мис
тецтва М, Цертелєва, І. Срезневського, М. Лисенкз 
Д. Яворницького Ф. Колесси, К. Квітки, Г. Хоткевйча 
та інших. 1

Осередкам Товариства української мови, іншим 
громадським 1 культурним організаціям1 та об’єднан
ням 1 окремим книголюбам рекомендуємо організуваг 
ти оформлення Замовлень через книгарні на придбан
ня книги «Українські кобзарі, бандуристи і лірники» 
(К., «Радянський письменник», 1991).

„Ви стали 
для нас братами”

(Закінчення, початок на 
1-й стор.)
і літератури 1 один — з 
української. Тепер цей 
відділ значно- розширив
ся.

Як виявилось з розмо
ви, пан Юліан на Украї
ні не вперше, і, звичай
но, тут в багато у нього 
друзів. Перший раз він 
був у 1970 році. На мов 
запитання: що змінилось 
від того часу? — він від
повів:

— Дуже багато. Наса- 
мДрред^' змінились самі 
Люди, відкриті, не боять
ся говорити те, що дума
ють.
Пан Юліан під час нашої 

розмови Цросив, щоб скла 
сти по
голови
Голову, депутатові Мар- 
кіяну Чучуку, ректору 
інституту професору В. І. 
Кононенку, проректору 
доценту Б. В. Василипш- 
ну — всім тим, хто брав 
безпосередню участь у 
виробленні угоди про ку
льтурно - наукове співро
бітництво.

Під час розмови з ба
тьком студента - першо
курсника Миколи Дуткн 
отцем Миколою мене вра
зила його мова, чиста і 
співуча. «Я схвильова
ний, — сказав він, —та
ким сердечним прийомом

і тим, що ви назвали нас 
своїми братами. Я знаю 
і люблю українську мо
ву, якої навчила мене 
мати. А сьогодні я  при
віз сина до вашого інсти
туту, аби він глибоко 
опанував рідну мову. Ми 
щиро раді, що ви хочете 
нас плекати. Хай дасть 
Бог, щоб між нами була 
така приязнь і дружні 
стосунки, як між батьком 
і сином».

Погодьтесь, що почути 
такі слова — це велика 
радість і гордість, за на
ших людей, що мають 
таке велике серце, яке 
вміщав любов до всіх лю
дей.

Наступного- дня гості 
приступили до занять у 
своїх групах. Після за
нять на них чекав свят

ковий стіл у студентсь
кому кафе, де ректор ін
ституту професор В. І. 
Койоненко вручим їм сту 
детські квитки та заліко
ві кннжкн. У своєму на
путньому слові він наго
лосив, що віданні вони 
уже не гості, а рівнопра
вні члена нашого колек
тиву, в якому доведеться 
жити і навчатися.

Віталій Іванович позна 
Йомнв румунських сту
дентів з матеріальною та 
навчального, базою інсти
туту, розповів про перс
пективи його розвитку. 
Висловив впевненість, що 
у вузі імені В. Стефаии- 
ка вовн не лише опану
ють основи наук, а й зна 
йдуть хороших і вірних 
дотзів.

Григорій РИС.

#  Микола Дутка, який став студентом філологіч
ного факультету, приїхав у супроводі рідних. Втім, 
як переконалися самі батьки, хвилюватися за сина 
немає підстав. «Нас зустріли, як рідних братів,— 
сказав батько Миколи. — Я впевнений, що моєму 
синові пощастило: він буде вивчати українську
мову, щоб потім розкривати її  багатство 1 чарівну 
красу перед українськими дітьми в Румунії».
#  Цю симпатичну студентку 1-го курсу фізико-ма- 
тематичного факультету звати Ліліана Марфіч. 
Попереду у дівчини роки напруженого навчання, 
проте Ліля впевнена, що здолає їх успішно.
#  Судячи з посмішки Марчела Лавіци, йому сподо
бався смачний та запашний український коровай з 
гостинних рук студентки нашого інституту.

Вивчай свій край
До останнього часу випускники 

історичного факультету отримували 
дипломи по спеціальності «вчитель 
історії і  методист виховної роботи».

В зв’язку з активним відроджен
ням національної школи студентам 
було запропоновано вибрати іншу 
кваліфікацію. Після недавньої зуст
річі ректора інституту професора 
В. І. Кононенка з студентами істо
ричного факультету було вирішено 
ввести новий курс «Народознавст
во», який з цього навчального року 
вводиться в усіх школах республіки. 
Це нововведення було схвально спри
йнято студентами.

Друга спеціальність майбутніх іс
ториків буде включати в себе ряд 
навчальних дисциплін: «загальне на
родознавство», «українська етногра
фія», «краєзнавство», «фольклор», 
«українська література», «українсь
ка мова», «українське декоративно- 
прикладне мистецтво», «історія укра
їнської культури», «народні тради 
ції і обряди», «українська архітек
тура», «український одяг», тощо.

Нині в інституті підготовлені змі
ни до навчальних планів, які до того 
ж запропоновані іншим педінститу
там республіки. Під керівництвом 
ректора вузу професора В. І.' Коно

ненка ведеться підготовка нових на
вчальних програм. Вчена рада інсти
туту вирішила за доцільне ввести 
«Народознавство» на всіх факульте
тах інституту.

Підібрано викладачів, які будуть 
читати ці курси. До їх читання залу
чаються провідні вчені інституту 
професори В. В. Грабовецький, Л. М. 
Кіліченко, доценти М. П. Фіголь, 
В. О. їжак, Ю. М. Томин, "М. В. 
Кугутяк, відомі краєзнавці ГҐГ І. Ар- 
сенич, М. І. Паньйів.

Перша апробація курсу народозна
вства буде здійснюватись у школі- 
лабораторії № 23, заняття носити
муть не лише просвітницький, а й 
практичний характер.

Студенти вузу братимуть активну 
участь в архіологічних і фольклор
них експедиціях, проходитимуть пра
ктику в наукових закладах Києва, 
Львова.,

Введення нового курсу «Народо
знавство» для майбутніх педагогів 
дасть можливість глибше вивчити іс
торію нашого краю, що в повній мі
рі відповідає концепції національної 
школи.

Микола КАЗИМИРІВ.
Наш кор.

Радяться 
митці

У  приміщенні Бурштинсь- 
коТ дитячої’ музичної шко
ли відбувся семінар-практи- 
кум директорів музичних 
шкіл та шкіл мистецтв Тер
нопільської та Івано-Фран
ківської областей.

Про історію Бурштинської 
дитячо? музичної школи та 
?Т сьогоднішні будні розпо
вів директор П. Г. Смалій- 
ЧУК.

Перед учасниками семі
нару виступив заступник го
лови райвиконкому М. М. 
Бартків. Він розповів гостям 
про 'культурні заходи, які 
були проведені у нашому 
районі, запевнив, що рай
виконком й надалі твердо 
дотримуватиметься лінії на
ціонального відродження. У 
планах —  відкриття Кри- 
лоської митрополії, будів
ництво, нової музичної шко
ли в Галичі, одне слово —  
відтворення Галича як істо
ричного центру Західно? Ук
раїни.

(Наш кор.)
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Добром зігріті
дитячі серця

У перерві між засіданнями Уста
новчого з ’їзду профспілок України 
до нашого гурту з Івано-Франків- 
щини підійшла схвильована жінка 1 
спитала, чи є хтось з Івано-Франків
ського педагогічного? А коли почу
ла, що ми стефаниківці, кинулась 
тиснути нам руки і дякувати за ту
рботу і піклування про дітей з Іва- 
никівського району Київської облас
ті, які відпочивали цього літа у ми- 
куличинській «Зірці». Це була вчи
телька цих школярів. Подальшій на
шій розмові перешкодив дзвінок, що 
сповістив про початок засідання з ’ї
зду. А на душі, повірте, було раді
сно і приємно.

...Мітинг, що проходив у нашому 
вузі з нагоди чорнобильської траге
дії, закінчився збором пожертвувань 
у фонд потерпілих внаслідок аварії 
на Чорнобильській АЕС. У резуль
таті було зібрано одну тисячу шіст
сот тридцять п’ять карбованців, які 
студентський профком вирішив вико
ристати для оздоровлення дітей з 
чорнобильської зони, що приїдуть на 
відпочинок у микуличинську «Зірку».

Після заїзду дітей ми поїхали в 
табір, де переговорили з начальни
ком М. М. Соєю, і зійшлись на то
му, що частину грошей потратимо на 
одяг та іграшки дітям, другу —для 
посиленого харчування.

і

Закупили спортивних костюмів на 
702 карбованці, а також іграшок 
на суму 155 карбованців. Все це ми 
вручили кожному школяреві. Прав
да, Із закупівлею продуктів харчу
вання було важче, оскільки на наше 
прохання організувати закупку сві
жих овочів та фруктів, органи місце 
вої влади та управління торгівлі від
повіли відмовою. їх прийшлось ку
пувати в коопторгівських магазинах 
та на ринку.

Діти ласували свіжими полуниця
ми, черешнями, помідорами, огірка
ми,. молодою картоплею, і нам було 
приємно, коли ми бачили щирі пос
мішки дітей і порум’янілі /  щоки. 
Продуктів ми закупили на суму 777 
карбованців.

Можливо, хтось подумає, що все 
це я розповідаю з метою саморекла
ми. Ні. Просто, щоб колектив знав 
куди і на що пішли гроші з благоді
йного фонду.

Петро ХМЕЛЬОВСЬКИИ,
голова студентського профкому.

Приємна і радісна звістка наді
йшла до нашого вузу: доцент кафе* 
дри української літератури В. Т. По- 
лєк став лауреатом обласної премії 
імені Івана Вагилевича в галузі па- 
м’яткознавчої, охоронної та популя
ризаторської діяльності Товариства 
охорони пам’яток історії та куль-

У̂ .  Т. Полека знають як вчеиого- 
бібліографа і краєзнавця, одного з 
авторів 5-томного видання «Україн
ська література в загальнослов’янсь
кому і світовому контексті», 5-том- 
ноі «Української літературної енцик
лопедії», «Історія УРСР. Івано-Фра
нківська область».

Окремими виданнями вийшли кни. 
ги про перебування Івана Франка на 
Прикарпатті, «Михайло Павлик», 
«Михайло Брянський», з літератур
ного краєзнавства — «Літературно- 
мистецькі місця Галича. Опілля. Бо-

йкішцини» тощо. А якщо бути точ- письменникам, що відкриті в нашій
ним, то перу наукового дослідника і області, з’явилися завдяки невтом-
краєзнавця належить до тисячі праць, ним пошукам В. Т. Полєка.
що опубліковані в різних виданнях, Колентив інститутської газети
наукових збірниках, журналах. Він «Педагог Прикарпаття» в особі Во-
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часто виступає на сторінках «При- лодимира Теодоровича знайшов по-
карпатської правди». «Комсомольсь- стійного автора,, хорошого пораднн-
кого прапора», газети «Агро» на те- ка. Його матеріали завжди знаходять
ми національного відродження, від- широкий відгук у наших читачів, ос-
криває забуті або маловідомі сторін- кільки вчений піднімає досить важ
ки розвитку літературного процесу ливі пробле
на Прикарпатті. Досить сказати, що літературної
значна частина пам'ятних дощок. проблеми і<
тим чи іншим культурним діячам, шого краю

Володимир Теодорович прекрасний 
педагог, якого люблять і поважають 
студенти за його високу інтелігент
ність, а його лекції викликають у 
студентів незмінну зацікавленість. 
Крім педагогічної роботи в педінсти
туті, Володимир Теодорович член 
правління обласної організації Укра
їнського товариства охорони пам'я
ток Історії та культури, впродовж 
багатьох років очолює комісію із 
мовно • літературних та архівно-до
кументальних пам’яток.

Ми сердечно здоровимо лауреата, 
скромного трудівника науки, людину 
великої душі і чуйного серця Воло
димира Теодоровича Полєка з вру
ченням йому премії і бажаємо тво
рчого довголіття, здоров’я, наснаги 
на довгі роки. Хай буде невтомним 
Ваше перо, дорогий вчителю і на
ставнику.

Родинне 
свято

У, 6-Б класі Галицької середньої 
школи, де класним керівником Кли- 
мончук Любомира Василівна, відбуло
ся родинне свято (українські вечор
ниці і. яке називалось: «Нашому роду 
нема переводу». На вечорницях про
звучали різноманітні/ стародавні піс
ні,' приказки, гуморески. Проводилися 
ігри-конкурси.

На закінчення вечора прозвучала 
пісня «Ой у лузі червона калина», 
яку виконували діти та їх батьки. 
Після цього Роман Іванович Ковалів 
(батько одного з учнів) від імені ко- 
лективу Галицького Ощадного банку 
у подарунок вручив школярам радіо
лу.

Глибоко переконана, що вечір за
лишив у серцях дітей палку любов 
до рідної мови, до рідного народу. А 
це означає, що наші діти ростимуть 
і виховуватимуться справжніми ук* 
раїнцями.

Любов ЛЕОЧКО,
мама учениці.

У Раді Міністрів 
СРСР

З  метою створення, сприятливих 
умов для відпочинку трудящих І ра
ціонального використання робочого 
часу Рада Міністрів СРСР постано
в и *  перенести день відпочинку з 
неділі, 11 листопада, на п’ятницю, 9 
листопада 1990 року.

Цією ж постановою підприємствам 
1 організаціям дозволено за погод
женням з профспілковими комітета
ми виконувати роботу 10 листопада. 
Робота 10 листопада може компен
суватись, за згодою сторін наданням 
Іншого дня відпочинку або в грошо
вій формі в подвійному розмірі. За 
бажанням працівника цей день мо
же бути приєднаний до щорічної від
пустки з оплатою в тому ж порядку, 
в якому оплачуються дні відпустки.

ФОТОСТУДІЯ БУДИНКУ КУЛЬТУРИ «СТУДЕНТ- 
1 с ь к и и »

і «МАР'ЯНА»
Фото Оре ста ЛУЦЬКОГО.

і #  «УРОК ПРАЦІ»
(Рожнівська СШ Косівського району)
Фото Василя ДЖИЧКИ.



в

Ірина Копельчук навчаєть
ся в сьомому класі Верхо
винської середньої школи 
на Прикарпатті. Вона воло
діє магнітними руками — 
притягує до себе різні пре
дмети. Факт не новий, але 
надто цікавий.

Звичайно, цим чудом дів-, 
чинку наділила природа., 
Вперше таку здатність замі-' 
тили ще тоді, коли Ірина 
навчалася в першому класі. 
Олівці, ручки примагнічува- 
лися до рук. Нині прилипа
ють виделки, ложки, інші 
металеві вироби. Учениця 
легко, знімає головний біль, 
погладжуючи пальцями го
лову.

А сама Іринка найбільше 
тягнеться до своєї улюбле

ної вчительки Любові Ми
колаївни Никифорак, бо вва
жає її найближчою людиною 
після матері.

Коли запитала її, ким во
на прагне стати, семиклас
ниця відповіла:

—  Хочу бути кондитером... 
Щоправда, їй найбільше до 
смаку лечена картопля, ово
чі й фрукти. М’ясо та моло
ко майже не вживає.

—- Хіба можна щось жи
ве, що має вуха, очі, пере
творювати в мертвечину І 
їсти? Це — неприродно, — 
вважає дівчиика-магніт.

К. ВАТАМАНЮК,
працівник районної газети 
«Верховинські вісті». 

Івано-Франківська область.

У вересні £  старовинній Коломиї 
відбулося ще одне велике свято. На 
з ’їзд гімназистів усіх років Коломий
ської гімназії з нагоди її  90-річчя 
заснування прибули всі хто мав мож
ливість тут навчатись протягом 1900 
—1944 років.

Крім багатьох коломийчан сюди 
з’їхалися гімназисти всього Прикар
паття, Західної України, заруб жннх 
країн Австарлії, Румунії, Польщі, 
Німеччини, Англії, СЦІА, Канади, 
Обличчя всіх усміхнене, радісне чу
ти тільки «привіт», «сервус», «дру
же мій»* це вітаються колишні това
риші по навчанню в гімназії, в де
яких із них сльози на Очах.

10 година ранку 14 вересня на 
соборную літургію у храмі святого 
Михаїла Зійшлися всі прибулі на 
ювілей. Отець Петро у своєму казан
ні щиро поздоровив присутніх, нага
дуючи що цей з’їзд гімназистів від
бувається в час духовного відрод
ження України, йоли школа, церква і 
сім’я має своє пряме виховне зна
чення.

Після святої літургії процесія гім
назистів і гостей направилася до при
міщення колишньої гімназії, де те
пер працює Коломийська СШ 1 
імені 9 .  Стефаника, а з 15 вересня 
відновлюються паралельні класи гім
назії з гуманітарним ухилом - нав
чання. Тут після реєстрації колишні 
гімназисти зробили парадне коло на 
подвір’ї  школи і під слів учнів пе
дагоги вручнли їм квіти і щиро по
здоровили.

Звідси відбувся багатолюдний по
хід иа старовинне кладовище, де від
булася панахида на символічно вста
новленій могилі професорів і гімна
зистів, які повмирали або загинули 
ио світу. Ця церимонія відбувалася 
біля старовинної церкви Благовіщен
ня — визначної пам’ятки архітекту
ри. XVI століття.

Увечері того дня в приміщенні 
місцевого драмтеатру відбувся свят
ковий концерт мистецьких колектив е 
міста Коломиї. Читалися вірші 1 опо
відання, співались стрілецькі пісні.

15 вересня учасники ювілею зі
бралися ранком біля школи 1 звідси 
вирушили в центр міста, де колись 
стояв пам’ятник Кобзареві, тут по
клали вінки і відправилася панахида, 
а потім вирушили до міської ратуші 
1 біля художньо-меморіальної дошки 
поклонилися Каменяреві який тут 
колись сидів у в’язниці і написав 
ряд віршів, а  серед них славетний 
«Вічний революціонер». Після молит
ви його заспівали всі присутні. ,

Звідси похід гімназистів прибув 
перед школу 1 тут в урочистій об
становці вівдбулося відкриття ху
дожньо-меморіальної дошки першому 
директорові укаїНської гімназії Соф- 
рону Недільському. Відкрити пам’ят
ну дошку оргкомітет, доручив поету 
Дмитру Павлнчку та Іншим учасни
кам спита. Спадає полотно 1 перед 
присутніми відкривається мемор'Яль- 
на дошка на якій під барильефним 
зображенням погруддя пертого ди
ректора викарбовані пам’ятні слова:

Софрон Недільськнй 
1857—1917

перший директор Коломийської 
української гімназії

Про життя, наукову, громадську та 
гімназіальну діяльність говорив за

опублікувати до другого з’їзду у 
1992 році або до 100-річчя славного 
ювілею альма-матері в 2000 році.

Ще живуть деякі сивоволосі ста
ренькі гімназисти, які можуть зали
шити спогади про г.мназію. Всі ці 
джерела до краплини треба зібрати, 
опрацювати і видати окремою книгою 
з літопису Коломийської української 
гімназії.

Пора не лише вивчати історію цієї 
так слаиної гімназЛ, але й опрацю- - 
вати літописи інших подібних г мна- 
зій в Коломиї («Рідна школа»), 
ГороденцІ, Снятині, Рогатині, що іс
нували н 20—30-х роках і виростила 
славну когорту української інтелегеи- 
ції, що внесла свій вклад у розви
ток освіти і культури Прикарпатсь
кого краю.

Мені пощастило познайомитися з -  
багатьма учасниками з'їзду колиш
німи гімназистами і гостями. Але, при
знаюсь, що найбільше заприятелю
вав із гостем з Румунії, українським 
послом, генеральним секретарем Сою
зу українців в Румунії Іваном Непо
годою, який дуже детально розказу
вав про життя 160 тисячного украін. 
ського населення в Румунії і на па
м'ять про нашу зустріч подарував ме
ні свою збірку поезії під назвою «На
ша крапля в морі», Критеріон, Бу
харест, 1983 p., з дорогим написом: 
«Панові Володимиру Грабовецькому 
на щиру згадку від автора маленької 
«крапельки» в день 90-річчя Славної 
Української гімназії в Коломиї». Ко- 
ломия 14 вересня 1990 р. Іван Не
погода».

А ще найбільше мене зворушило 
до сліз, що мій новий друг подару
вав мені і студентам на згадку ще 
одну безцінну книжечку стареньку, 
стареньку, з 1915 р. Це «Кобзар» 
Тараса Шевченка виданий у Петер
бурзі 1915 році. Старе видання 
«Кобзаря оправлене в нові обкладин
ки, про які поет Іван Непогода так 
висловився, що між цими двома 
твердими обкладинками зберігається 
частина його серця до Кобзаря 1 Ук. 
раїнн і що він віддає його щоб чи- 
тали студенти нашого історичного 
факультету і вчились любити Шев
ченка 1 Україну. Він нираЗив це у 
щирому аитографі: «Панові Володи
миру Грабовецькому, Історика Дов. 
буша. Розлучаюся з тобою моя ко
хана, але ти в добрих руках, ти н 
добрих душах будещ Робити корисне 
діло для Шевченка... Лети, лети; Ко. 
ломия. 14 вересня 1990 р. Іван Не
погода».

Хочеться завершити нашу рогмову 
поетичним куплетом із зб'рки Івана 
Непогоди:

Як можна покинути 
Рідні Карпати?
Як можна покинути 
Обрану
Батьківську путь?
Як можна турбувати свої 
Обминати
Коли нам судилось 
Як прадідам —
Вмерти лиш тут.

Володимир ГРАБОВЕЦЬКИН. 
Завідуючий кафедрою історії 
України, доктор історичних наук, 
професор.

вуч школи та інші виступаючі. «До
рогі мої, — сказав Дмитро Павлич- 
ко, — тут, коли я навчався, приїздив 
батько і привозив харчі, ми Вчилися-і 
ие знали про першого директора Соф- 
роиа Недільського Ми вчилися, а 
потім роз’їхалися, хто. куди... А те
пер для нашого національного в д- 
родження нам потрібна єдність усіх 
1 лише незалежність України дасть 
нам силу побороти всі труднощі по 
нашому шляху до волі...».

Після урочистого відкриття мемо
ріальної Дошки представники оргко
мітету ювілею запросили учасників 
свята до актового залу школи на на
укову конференцію «Роль Коломий
ської української гімназії у «духов
ному розвої Прикарпатського краю
— невід’ємної частини України».

Із вступним словом відкрив кон
ференцію директор ноиоорганізова- 
ноі гімназії Про діяльність профе

сорів Коломийської української гім
назії говорили інші виступаючі.

Наша доповідь була присвячена з 
історії Коломийсько! української 
гімназії иа основі виявлених архів
них матеріалів і зокрема, «звіту дер
жавної гімназії з руською викладаць
кою мовою в Коломиї за шкільний 
1920—21 навчальний рік».

Виступиш із спогадами гімназис
ти про професорів гімназії і процес 
навчання в 20—30-х роках, зачиту
валися телеграми з різних куточк.в 
України 1 за кордону тих колишніх 
гімназистів, що не могли гприбутн на 
свято. Особливо тепло поздоровляла 
в своїй телеграмі колишня гімназист
ка Марій Лабунька з Філадельфії, 
родом з Печииіжина.

З  цікавістю про побут навчання 
гімназистів їх професорів, життя в 
бурсі ділився спогадами відомий гер
маніст, професор Богдан Задорожния, 
який кінчав цю гімназію в 1932 ро
ці. За ним про гімназіальне життя 
під оглядом мовознавчих проблем 
розповідає завідуючий кафедрою ук
раїнської мови Івано-Франківського 
педінституту ім. В. Стефаника, до
цент М. П. Лесюк. Учасників свята 
привітали письменник Роман Івани- 
чуй, краєзнавець Петро Арсенич та 
інші.

У вечорі відбулося мистецьке свя
то в актовому залі Школи, яке носи
ло виключно національний характер. 
Концертна програма була так побу
дована, що на фоні всього девянос- 
толітнього літопису існування гім
назії читалися декламації, звучали 
пісні в  тому числі стрілецькі. А все 
це почалося з оголошенням авст'й- 
ського урядового патенту, який був 
надісланий з Відня надвірної цісар
ської канцелярії на ім’я першого ди
ректора гімназії Софрона Неділь

ського про офіційний урядовий доз
віл про відкриття 15 вересня 1900 р. 
в Коломиї української гімназії кла
сичного типу.

Крім участі художньої самодіяль
ності школи та деяких інших мис
тецьких колективів Коломиї учасни
ків свята привітали співом представ
ники музично-педагогічного факуль
тету Івано-Франківського пед нсти- 
туту, заслужений працівник куль
тури УРСР, доцент і соліст Михайло 
Сливоцький та Христина Михайлюк
із своєю славнозвісною «Росинкою».

З  коротким словом виступили рек
тор Івано-Франківського педінститу
ту професор В. І. Кононенко, який 
тепло прнв1тав_ учасників з ’їзду гім
назистів, представив співаків, і за
певнив що професорсько-викладаць
кий колектив Інституту буде тісно 
співробітничати з новоутвореною 
гімназією, сприятиме обміном ху

дожньої самодіяльності 1 буде вив
чати історію Коломийської україн
ської гімназії.

Вкінці з щирим привітом до юві
лярів звернулися гості, нолншні 
гімназисти із США, Канади, ФРН, 
Австрії.

Директор новоствораиої Коломий
ської гімназії ще раз щиро подяку
вав всім присутнім у залі і оголосив 
про створення Міжнародної асоціації 
студентів Коломийської гімназії і по
відомив що другий подібний з’їзд 
гімназистів відбудеться в 1992 році.

16 вересня для гостей відбулася 
мандрівка-у гуцульське село Космач, 
де учасники ознайомилися з історич
ними мистецькими пам'ятниками цьо
го мальовничного і багатого На {сто
ричні події краю.

Три дні відбувалося це свдоо в 
Коломиї, воно немов воскресило па
м’ять минулих літ бурхливого житту 
гімназії за майже півстоліття. М щ і 
автору цих рядків було дуже приеч- 
но згадати, як я  бідний хлопчина з 
багатодітної сім’ї, з Печеніжина, ’ Дощ- 
бушевого краю, здавав вступні екза
мени до гімназії в червні 1939 роуу 
1 навчався тут деякий час. Мило на 
серцю Що тут, у стінах Коломийсь
кої гімназії, навчалися такі славні 
люди нашого краю як Василь С^е- 
фаник, Марко Черемшина, Дмитро 
Павлнчко і багато, багато інших, як) 
пізніше стали вчителями, письменни
ками, художниками, вченими як на 
Україні так і діаспорі і вклали свій 
внесок в скарбницю української нау- ’ 
ки 1 культури.

Відходять роки, десятиріччя 1 сти
рається память, а в архівах мало 
збереглося документів. І ось потреба 
нам, історикам, написати історію ко- 
ломийської української гімназії 1 її



П р е д с т а в л я є м о  а в т о р а

У ритмі часу
Кожна людина хоча б час від ча

су повинна підбивати підсумки яко
гось періоду свого життя. Скажімо, 
політичні діячі вже через сто днів 
після призначення на новий пост 
звітують про свою діяльність. У сту 
дента цей своєрідний випробувальний 
період дещо довший — цілий пер
ший семестр. Тоді на сесії першо
курсникам треба довести, що вони 
вже стали справжніми студентами. 
А поки що до першого іспиту дале
ко, просто вчимося «бути студента* 
ми», знайомимося Навіть з О лею 
Мурафою та Миколою Кисілем, які 
ще недавно були просто моїми дру
зями по школі, а тепер стали першо
курсниками, стосунки складаються 
по-новому.

Потроху звикаємо підпорядковува
тися старості нашої групи Ростисла
ву Зарембі.

Коли скажу, що навчання йде ле
гко, — все одно не повірите. І пра
вильно зробите. Мені поки що сту
дентський хліб не з медом: незвич
но високі вимоги до знань, величез
ний обсяг Інформації, яку треба за
своїти. Та ще й сама атмосфера ву
зу, методика викладання вимагають 
того нового підходу до навчання (та 
й до життя взагалі, якого здебіль
шого не могли нам прищепити ж 
школі.

Все-таки сподіваюся, що з часом 
вдасться перебороти труднощі. Пере
конана, що багато в чому допоможе 
«Педагог Прикарпаття», який уже 
зараз став другом і порадником ба
гатьом студентац-першокурсникам.

На закінчення скажу: незважаючи - 
на труднощі, жодної миті не шко
дую, що стала на той важкий шлях, 
який приведе до омріяної професії 
педагога.

Леся ОСТАПОВА, 
студентка 1-го курсу фіологічного 
факультету.

Від редакції:
Це вже третя публікація- студент- 

ки-першокурсниці Лесі ОстаповоІ.

Сподіваємося, що творче співробіт
ництво продовжуватиметься і надалі. 
Запрошуємо до співпраці студентів й 
інших факультетів. Нас цікавлять 
різні теми: навчання, відпочинок,
спорт. Чекаємо вас: пишіть, дзво
ніть, заходьте.

Фото Руслана ОЛЕКСИШИНА.
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Заходи—під контроль
З Інформацією «Звіт приймальної 

комісії про профорієнтаційну роботу 
1 підсумки прийому • до інституту у 
1990 році і завдання кафедр по удо
сконаленню профорієнтаційної робо
ти у 1990—91 роках» виступив від
повідальний секретар приймальної* 
комісії доцент С. П. Гандзюк. В об
говоренні цього питання взяли участь 
ректор інституту професор В. І. Ко- 
ноненко, проректор по навчальній 
роботі, доцент Б. В. Василишин, 
професор Д. М. Фреїк, доцент G. В. 
Домбровський, асистент Б. В. Ста- 
сько.

Про роботу навчально-науково-ме- 
‘годичнгоо комплексу «Інститут — 
експериментальна лабораторія (Іва

на -  Франківська СШ № 23) і поліп
шення навчально - виховного проце
су виступили доцент Б. М. Ступа- 
рак, директор школи доцент П. Д. 
Сусак, професор І. А. Климишин.

- Доцент Ю. М. Томин ознайомив 
присутніх з підсумками третього на
вчального семестру.

Крім цих питань на засіданні вче
ної ради Інституту було: схвалено 
пропозиції ректорату про введення 
на історичному факультеті спеціалі
зації «народознавство» 1 поліпшен
ня підготовки студентів інших фа
культетів з вищезгаданої спеціаліза
ції.

М. ГАЛИЦЬКИЙ.

На шляху до гімназії
(Закінчення. Початок на 

1-й стор.)
школи —  у пошуках ефек
тивних засобів піднесення 
інтелектуального та духов
но-морального рівня освіти.

Серед багатьох пропози
цій і проектів ' виведення 
школи на рівень сучасних 
вимог спільними та загаль

новизнаними є ідеї демокра
тизації, гуманізації і гума
нітаризації шкільної освіти, 
що органічно вплітаються , 
у загальну концепцію ство
рення національйої,школи.

З нового навчального 
року наша школа починає 
роботу за експерименталь
ним перехідним навчальним 
планом, складеним групою 
ледагогіо-ентузіастів за 
участю працівників' міськв
но, обласного управління 
народної освіти, інституту 
удосконалення вчителів. Го
ловний напрям наших пошу
ків —  перевага національно
го елеменху в поєднанні 
з кращими досягненнями 
світов.ої наукової думки в 
змісті, усіх шкільних дис
циплін, пріоритетність ви
сокої духовності й мораль
ності —  головних якостей 
особистості, а також дифе
ренційований та індивідуа
льний підхід до учнів у про
цесі навчання як передумо
ва демократизації відносин 
в системі «учень —  школа
—  сім’я».

Плануємо з першого ho 
дев'ятий кііас запровадити 
вивчення народознавства: 
звернення до історичних 
ду, національних та регіо- 
коренів українського наро- 
нальних звичаїв і традицій, 
історії України, краєзнавст
ва.., В X— XI класах ця ро
бота буде переведена у 
сферу практичних заходів: 
фольклорний театр та ан
самбль, фольклорні та кра
єзнавчі експедиції тощо.
У V  класі вводимо урок 
краєзнавства. . Прагнемо 
розширити зміст та обсяг 
відомостей з краєзнавства 
І народознавства в курсах 
історії, географії, музики; 
образотворчого мистецтва, 
художньої праці, трудового 
навчання, інших предметів.
У  ,ц ь о м у  ж напрямі будемо 
перпорієнтопувати і роботу 
клубів продовженого дня, 
клубів за інтересами та 
поедметних гуртків, Най
ближчий практичний захід 
— ■■ почати роботу по напи
санню докладної історії 
школи,

Споиатку нового началь
ного року у  розклапі яли 
початкових клагів з’яплятьгя * 
нові уречи —  хоп*пгоа«1>ія 
та. KwnbTvpa поведінки.

Випускники середніх шкіл

в передових країнах caity 
володіють-, як правило, дво
ма іноземними мовами. 
Адже сучасний рівень роз
витку суспільства, розширю 
ння міжнародних зв'язків, 
цього настійно вимагають. 
На нашу думку, молода' лю
дина повинна володіти іно
земними мовами для одер
жання та обміну професій
ною, політичною і гумані
тарною інформацією, а 
також мати .хоч би загаль
не поняття про одну із 
стародавніх мов світу (на
приклад латинську). Видат
ний класик німецької літе
ратури Й. В. Гете сказав: 
«Хто не знає іноземної мо
ви, той не знає нічого про 
свою рідну мову».

В усі часи освіта розумі
лась не тільки і не стільки 
як процес набуття певної 
суми знань, скільки як роз
виток мислення учнів. Р. 
Декарт писав: «Для того,) 
щоб удосконалити розум, 
треба більше міркувати,чніж 
заучувати»., Сучасна людина 
не мислима без розкутої 
вільної думки, здатності са
мостійності мислити, роби
ти висновки, свідомо мір
кувати власні переконання. 
Саме цією метою будемо 
орієнтувати усіх вчителів 
на посилену увагу до роз
витку навичок розумової 
діяльності учнів. Крім того, 
в У — VI класах вводимо 
урок розвитку логічного 
мислення, а старшокласники 
при бажанні зможуть від
відувати факультатив з логі- 
ки-

Вже при зарахуванні учня 
до школи ми намагаємось 
визначити його схильність 
до вивчення іноземних мов. 
Диференційований підхід до 
учнів в процесі навчання 
у І— VII класах вчителі здій
снюють через різні види 
групової та індивідуальної 
роботи, дозування обсягу і 
змісту урочних і домашніх 
завдань залежно від здіб
ностей та нахилів учнів з 
дотриманням вимог щодо 
обовязкового рівня знань, 
умінь і навичок. У  Vll.li-—IX 
класах вивчення математи
ки, фізики, хімії, біології, 
української та російської 
мови і >літератури планує
мо проводити (і. частково 
вже розпочали) - шляхом 

створення диференційованих 
динамічних груп відповідно 
до нахилів і здібностей 
учнів, враховуючи рекомен
дації вчителів, бажання уч
нів та їх батьків. Подібні 
групи створюємо і при вив
ченні іноземних мов. На 
третьому ступені навчання

(X— XI кл.) в результаті по
передньо проведеної робо
ти по виявленню та розвит
ку інтересів і можливостей 
учнів створюємо класи з 
елементами поглибленого 

вивчення окремих предметів 
суспільно-гуманітарного або 
фізико-математиЧного цик
лів при збереженні поглиб
леного вивчення іноземної 
мови. .

Посилення акцентів на 
морально-гуманітарний роз
виток особи, розбудження 
національної самосвідомості 
т* Духовності, до певної мі
ри 6yfee реалізовано через 
можливість для учнів VIII—  
XI кла&ів обирати |а ба
жанням Гуманітарні факуль- - 
тативи (історія культури, іс
торія релігії, етика й осно
ви моралі тч інші). І

Важливим елементом ви
кладеної програми перетво
рень є fe, що всі згадані 
нововведення здійснювати
муться за рахунок перероз
поділу кількості навчальних 
годин між окремими пред
метами. Існуюче дотепер 
тижневе навантаження уч
нівського розкладу залиша
ється без змін, а в майбут
ньому буде скорочуватись.

Проте вже сьогод
ні перед педколективом 
постають такі важливі 
проблеми, як . істотне під
вищення рівня ПІДГОТОВ

КИ кожного вчителя, твор
чий підхід до формуван
ня творчих програм, лом- 
ка стереотипів *а реалі
зація нових підходів у ^ви- 
.зкаченні мети, завдань і1 
структури уроку, а також 
налагодження у школі на
лежного медикО-лсихоло>-. 
гучного забезпечення ро
боти учнів та вчителів. На 
порядку денному і питан
ня фінансово-господарсь
кої самостійності школи,' 
створення власного шкіль
ного фонду, посилення ро
лі громадськості в управ
лінні школою, створення 
громадського ф онду;. до
помоги школі га багато ін
ших. Вирішення згаданих 
проблем вимагає насампе
ред наполегливої творчої 
роботи педагогічного ко
лективу, дирекції школи, 
всіх без винятку -  громад
ських організацій та ак
тивної участі учнів і бать
ків. Ми сподіваємось та
кож на широке розуміння;, 
підтримку і допомогу.

Володимир ГУМЕННИК 
Директор СШ № '5 
м. Івано-Франківськ.

14 травня 1991 року минає 120 
років від дня народження Василя 
Стефаника, якому судилося стати «во
лодарем дум селянських», виразни
ком і захисником інтересів знедолено
го селянства.

Зрозуміло, чим ближче ювілей пись
менника, тим менше часу залишається 
до його підготовки. Про те, як готу
ється відзначити цю важливу дату 
наше Прикарпаття, зокрема, наш ін
ститут, який носить його ім’я  сла
ветного письменника, розповідає за
відуючий кафедрою української літе
ратури доцент О. М: ПИЛИП’ЮК:

—- Зараз на порядку денному ство
рення організаційного комітету по 
підготовці і проведенню ювілейних 
урочистостей у вузі та області: Орг
комітет порушив питання перед обл
виконкомом1, щоб 1991 рік оголосити

роком Василя Стефаника: Він цього 
заслуговує.

Крім цього, 3 —5 липня ц. р. від
бувся пленум Наукової Ради АН 
УРСР з проблем вивчення класичної 
спадщини і сучасної літератури, де 
розглядалось питання, пов’язане зі 
святкуванням ювілею Василя Стефа
ника. Планується провести реконст
рукцію музею-садиби письменника у 
с. Русові, впорядкувати Його могилу.

— Як буде проходити ювілей у на
шому інституті, адже це вуз імені 
Стефаника.

— Наша кафедра, усі викладачі 
пройнялись високою відповідальністю, 
готуючись до Стефаникового ювілею. 
Вирішено на базі нашого інституту 

провести республіканську наукову кон. 
ференцію на т?му «Василь Стефаник 
та українська національна культура».

У роботі конференції братимуть участь 
вчені-стефаникознавці з Гарвардсько
го університету (США), Кошицького 
університету (ІІряшів, ЧСФР), Поль
щі, Австралії, Канади. Франції (з Со- 
релі), тобто з тих країн, де є осередки 
Наукового Товариства імені Тараса 
Шевченка.

— Яким буде внесок науковців на
шого вузу у вінок шани В. Стефанику?

— Колектив кафедри української 
мови на чолі з М. П. Лесюком за
вершує роботу над укладанням Слов
ника мови художніх творів Василя 
Стефаника. Це досить об’ємна наукова 
робота, в якій розкривається мовне 
багатство творів письменника, пода
ється обширнцй лексичний матеріал.

Добре знаючи, які труднощі у вчи
телів області з вивченням літератур

ного краєзнавства, науковці кафедри 
підготували до друку методичні ре
комендації «Літературне Прикарпат
тя на уроках української літератури 
і в позакласній роботі». Гадаю, що та
ка публікація стане доброю підмогою 
у роботі вчителів області-. У вересні 
пройдуть Стефаниківські читання, в 
в яких візьмуть участь як викладачі, 
так і студенти вузу, вчителі області. 
Готуються до друку тези доповідей і 
програма ювілейних читань. На філо
логічному факультеті ведуться робо
ти по створенню Стефаникової світли
ці, де буде відтворено Інтер’єр гу
цульської хати, в якій відбуватимуть
ся зустрічі з цікавими людьми і зву
чатиме Стефаникове слово.

Наш кор.

............................................................................................................................................. .

ювілею Василя Стефаника



Б о г д а н  Р У Б Ч А К :

« В о с к р е с і н н я  
У к р а ї н и

«

воскресило всіх нас»
БОГДАН РУБЧАК. На жаль, читачам на 

Україні це ім'я поки що майже незна
йоме. А~ тим часом він є одним із про
відних українських поетів (дарма, що 
мешкає в Чікаго, а не в Києві чи Льво
ві), блискучим есеїстом і літературним 
критиком. Богдан Рубчак —  професор 
Іллінойського університету (США). А 
ще —  член редколегії новоствореного 
журналу «Світовид» —  першого видан
ня, яке об’єднало під своїми палітур
ками письменників із краю та діаспори. 
(До речі, в другому числі «Світовида», 
яке вже вийшло у Нью-Йорку і неза
баром з’явиться друком у Києві, опуб
лікована Рубчакова стаття про творчість 
Ліни Костенко).

Видавництво «Дніпро» мас намір най
ближчим часом випустити книжку ви
браних поезій Богдана Рубчака і позна
йомити вас, шановні друзі, з. унікаль
ним художнім світом, витвореним укра
їнським поетом з Америки. Нині ж він
—  гість «Родослава». Бесіду з Богда
ном Рубчаком веде Ігор Римарук.

—  Богдане, прошу Вас оповісти про 
себе, про ті шляхи, які привели Вас 
лись за океан...

ко-

—  Я народився на Україні, в місті 
Калуші 56 років тому. Дитинство моє 
минуло у Львові. Затим, як і багато ін
ших українських родин, наша сім’я емі
грувала на Захід. Спершу ми перебу
вали в Чехо-Словаччині, потім —  у Ні
меччині, в таборах «д і-лі» (переміще
них осіб), а з 1948 року —  в США, 
куди нас викликала далека родичка. 
Батько на той час уже помер, мати ' 
працювала дуже тяжко —  як згодом і 
я, щоб заробити на навчання в універ
ситеті. Був мобілізований до американ
ської армії, служив у Кореї та Японії, 
потім працював радіожурналістом, ре
дактором одного з відомих американ
ських видавництв... Врешті-решт повер
нувся до університету, спеціалізувався 
з проблем славістики, захистив дисер
тацію з порівняльної літератури (до
сліджував теорію метафори). Якийсь 
час викладав у Канаді (де зустрів мою 
дружину Мар’яну), потому переїхав до 
Чікаго, в Іллінойськбму університеті за
снував українознавчу програму. Тепер 
маю -п'ятеро аспірантів, які досліджу
ють різні аспекти української літерату
ри.

—  Коли їм почали писати вірші, де 
друкувалися вони! №  складалася Ваша 
поетична доля!

—  Вірші почав я писати дуже рано, 
в дитячому віці, в родинній атмосфері, 
де поезія відігравала величезну роль. 
Мій дядько, Іван Рубчак, був відомим 
актором у довоєнному Львові, люди з 
його оточення любили поезію, читали її 
на дружніх вечірках. Змалечку мені 
багато віршів читав бДтько, особливо —  
Шевченкових,.. Він мав невелику, але 
добру книгозбірню. Декотрі книжки з 
неї пощастило навіть перевезти до 
Америки. А  ще —  культ віршописаиня 
у таборах «ді-ni», декламування при 
ватрі вечорами...

Перші мої публікації з'явилися у 
журналах молодіжної організації 
«Пласт». Я друкував вірші під різними 
псевдонімами. У 18— 19-літньому віці 
відкрив для себе західну поезію, яка 
дала мені розуміння й перспективу но
вих можливостей. Перша збірка вийш
ла 1956 року —  завдяки мудрому ви
хователеві творчої молоді й поважно
му літературознавцеві, упорядникові 
антології «Розстріляне Відродження» . 
Юрію Лавріненку. Не скажу, що він - 
сприймав усі наші —  молодої генера
ції —  пошуки; але коли й відкидав

щось, то робив це дуже тактовно. Ба
гато за що я вдячний йому —  як і Ва
силеві Барці, іншому моєму напутнико
ві й поетичному батькові, визначному 
українському письменникові, що живе 
в Америці.

—  Ви належите до нью-йоркської 
групи поетів, відомо? багатьма самобут
німи талантами. Коли Ви прийшли до
неїі

—  Група почала формуватися десь ро
ку 57-го, а в 58-му вже з’явилися пер
ші книжки під її маркою. Це було не
формальне, вживаючи теперішню термі
нологію, об’єднання: цікаве, живе ху
дожнє середовище. Що нас об’єднува
ло? Щонайперше, гадаю, —  протест 
гґроти стандартизації української поезії

'В еміграції. Серед так званих «серед
ніх» поетів, які керували тоді літера
турним процесом у діаспорі, була стра
шенна опозиція проти всього нового.

Сповідувалася естетика тотожності 
(гадаю, що те ж саме відбувалось у 
той час на Україні). Іноді критика на 
адресу нью-йоркської групи була ду
же гострою. Один із рецензентів, при
гадую, написав приблизно таке: дехто 
з цієї групи більш-менш вдало прики
дається вар’ятом, а Рубчак —  той на-

- правду божевільний... А ми прагнули 
зродити синтез різних культур, поєд
нати українську традицію поезії з за
хідною. Я, наприклад, більше цікавився 
французькою та німецькою літерату
рою, Богдан Бойчук та Юрко Тарнав- 
ський були ближчими до латиноамери
канської. Дехто з нас у молодості вза
галі відкидав українську традицію. Я 
цього ніколи не робив, навпаки —  грі* 
шив, здається, перебільшенням худож
ніх заслуг деяких поетів з України.

Втім, чи не найсильніший вплив на ме
не справила творчість Богдана-ігоря Ан- 
тонича. А  ще —  такого «старомодно
го» поета, як Шарль Бодлер (мені на
віть довелося інтерпретувати його вір
ші англійською, й ці переклади друку
валися в американській періодиці). Ще
—  творчість Рільке...

(До слова, Богдан Рубчак разом із 
Святославом ГОрдинським упорядкував 
і видав на Заході книгу поезій Б.-І. Ан- 
тонича, яка й донині е найповнішим 
виданням творів дього геніального по
ета. — 1. P .).

мали колись заробіток із—  Чи ви 
поезії?

—  Ніколи!..

—  Отже, Вам доводилося видавати 
книжки власним коштом?

—  Перша моя збірка —  «Камінний 
сад» —  була видана на гроші моєї ма
ми та на мої власні, які заробив, буду
чи студентом... Друга —  теж повністю 
оплачена мною. А вже інші збірки дру
кувалися коштом видавців, зокрема —  
видавництва «Сучасність», якому я вдяч
ний за сприяння. Українському письмен
никові в Америці жити на літературні 
заробітки (як це часто буває у вас) — . 
абсолютно неможливо.

—  Чи тільки цим пояснюється те, що 
Ваші книги —  та й іишиж письменників 
із діаспори —  виходять вельми нечас
то, з великими часовими «паузами»?

—  Я гадаю, що літературний процес
у діаспорі далекий - від нормального 
стану —  якщо його взагалі • можна на
звати процесом: адже кожен із нас
працює цілком осібно, практично не 
мас читача... Це й психологічна проб

лема: я, скажімо, читаю іноді україн
ський роман, а потім повертаюся до 
свого улюбленого європейського чи 
американського твору. Ми живемо по
двійним літературним життям. Але спра
ва не лише в цьому: особисто я вва
жаю, що вірші для справжнього поета
—  це таємнича релігія, яку можна спо
відувати рідкісними хвилинами, але не 
присвячувати цьому весь життєвий час.

—  Чи мас для Вас особисто якесь
значення можливість здобуття ширшої 
читацької аудиторії (на Україні), ц о  з’я
вляється тепер? Мали Ви надію публі
кувати свої твори колись на рідній зем
лі? . ,

—  Бувало так, що, написавши вірш, я 
цілком свідомо запитував себе: «Чи хоч 
одна людина його прочитає?..» Отже, 
писалося «до шухляди» —  можливо, на
віть у реальнішому значенні цього ви
разу, ніж у Радянському Союзі, бо там 
і дисиденти мали ширше коло спілку
вання. Хоча, з  іншого боку, така при
ватна розмова поета з самим собою не 
є для нього злом: бути «аматором» в 
поезії страшенно важливо, і я гадаю, 
що «професійність» (себто багатопи- 
сання) дуже шкодить поетам на Украї
ні... Але так чи інакше, а зміни на Ук
раїні я сприйняв із величезним ентузі
азмом —  як і всі ми; говоримо тепер 
лише про тутешні справи, а бесіди про 
європейську літературу стають дедалі 
рідшими. Ми читаємо пресу з України 
«від дошки до дошки». Воскресіння 
України воскресило всіх нас.

—  У січневому числі журналу «Сучас
ність» видрукувана Ваша стаття про мо
лоду українську поезію. Які процеси, 
що в ній відбуваються, найбільше Вас 
цікавлять? Які, на Вашу думку, перспек
тиви молодої літературно? генерації?

—  Я захоплений новою поезією на 
Україні. Дуже, важливо, що вона стає 
незалежною від псевдофольклорної тра
диції, від політичних штампів, не заграє 
з читачем, а орієнтус його на спів
творчість. Радує мене розмаїття пошу
кових напрямів, стильових пластів. Осо
бисто мені найближчі ті поети, яких ва
ші критики називають «метафористами»; 
але це не означає, що мені нецікаві ін
ші —  такі, як група «Бу-ба-Бу», скажі
мо. У своїх пошуках українська поетич
на молодь пішла куди далі, ніж ста
ренька бабуся нью-йоркська група!.. 
Вільний, а не скутий підхід до тради
ції, до образно? мови —  це надзвичай
но важливо.

—  Я вбачаю певний паралелізм між 
тими новаторськими ц процесами, які 
відбувалися в поезії на Укра?иі та в діа
спорі три десятиліття тому, —  між 
творчістю шістдесятників та иью-йорк- 
сько? групи. З’яву шістдесятників кри
тики иа Україні здебільшого пояснюють 
■озонною атмосферою», яка виникла 
в суспільстві після XX з’?зду партії... 
Але очевидно, що такий соціологічний 
підхід ие вичерпує всіх причин нова
торського вибуху, —  адже нью-йорк
ська група не вдихала того «озону»—

— -Безперечно. Тим паче, що в діаспо
рі перші ластівки естетичного бунту з'я
вилися ще на початку 50-х років —  ска
жімо, «Поезії» Емми Андісвської в 
1951-му. Книжки ж шістдесятників ді
йшли до нас через «залізну завісу» вже 
наприкінці 60-х років. Зокрема, дуже 
багато зробив, щоб познайомити нас 
із віршами ровесників з України, Бог
дан Кравців —  він писав про них стат
ті, видав блискучу антологію «Шістде

сят поетів шістдесятих років». Захоп
лювались ми збірками Ігоря Калинця, 
Василя Голобородька, які виходили на 
Заході... Але повернемося до думки 
про паралельність пошуків: на мою
думку, їх спричинили не стільки полі
тичні зміни, як визріле усвідомлення 
необхідності змін у літературі, немож
ливості її розвитку в старих формах. 
А суспільні процеси просто створили у 
вас можливість для реалізації того, що 
давне, як кажуть, витало в повітрі —  у 
різних країнах, на різних континентах.

—  Яким Ви бачите у майбутньому 
«Світовид» —  журнал, до якого масте 
безпосередню причетність?

—  Я щасливий його появою, це над
звичайно потрібна справа для україн
ської літератури по обидва боки океа
ну. Окрім того, що журнал засвідчує 
єдність української культури, руйнує 
політичні стереотипи, —  він дуже важ
ливий для суто мистецької виміни, особ
ливо для обміну теоретичним досвідом. 
Цю ділянку —  літературно-критичну —  
треба особливо культивувати у «Світо- 
еиді»; тут літератори з Діаспори мо
жуть багато чим допомогти критиці в 
Україні —  бо вони мають доступ до 
найновіших світових теорій-і концепцій.

Кілька слів про вашу літературну кри
тику. Вона сьогодні надзвичайно ціка
ва, але не замовчу й кількох заува
жень. Перше —  це відсутність доброї 
теоретичної основи дискусій: часто кри
тик висловлює цілковито особисті, ім
пресіоністичні думки, не дбаючи про 
концептуальність статті. Друге —  це 
перековування на новий штиб старих 
соцреалістичних штампів, перекодову- 
вання новими термінами безнадійно 
аіджилих підходів до літератури. В цьо
му є. велика небезпека.

А  ще хочу сказати про доконечну по
требу'* для українських критиків знання 
іноземних мов, ознайомлення з пра
цями, виданими в інших країнах, в ори
гіналі. Дуже важливо не бути залеж
ними від російських перекладів. Теоре
тики в Росії є дуже цікаві, але їх тре
ба сприймати в контексті загальносвіто
вого розвитку наукової думки. Практич
но всі західні теоретичні -праці прихо
дять до українських науковців через 
російський переклад, і вже це формує 
психологічну залежність, з одного бо
ку, і певний «месіанський» образ, з 
іншого.

—  Очевидно, що в цьому ппані про
ведення на Україні таких міжнародних 
науково-культурних заходів, як конгрес 
Міжнародної асоціації україністів, фг=- 
тиваль поезії «Золотий гомін», відіграє 
значну роль. Ви запрошені до участі в 
цих знаменних подіях. З яким настроєм 
лаштуєтеся в подорож иа Україну?

—  З великим ентузіазмом! За остлк- 
ні роки я запізнав багатьох людей з 
України, що приїжджали до США. І від
верто скажу, що не сподівався зус*рі- 
тися з такою високою духовною куль
турою, інтелектуальністю, обізнаністю. 
Якщо я приїду до Києва й побачу там 
тисячі таких людей —  я не знаю, що 
зі мною станеться!.. Шаленство від ра
дості!..

Але збираюся в дорогу і з певним —  
підсвідомим, напевно —  острахом: як 
я буду реагувати на країну мого на
родження? Чи збудуться мої надії і 
мрії?.. (А вони ж, як відомо, ніколи спо
вна не збуваються). Можливо, певні 
розчарування компенсуватимуться яки
мось іншими враженнями, на які я й не 
сподіваюся. х

Як би не було, передчуваю велике 
емоційне піднесення —  власне, вже пе
ребуваю в цьому стані.

—  раді будемо вітати Вас, Богдане, 
в Києві! Маю надію, що мандрівка Ва
ша буде успішною I приємною. До зу
стрічі наприкінці серпня!

'Н ин і,, коли ви. шановні читачі, тримає
те в рунах друге число «Родослава», 
Богдан Рубчак Із дружиною та чотир
ма доньками перевувас в столиці У к 
раїни (басїда з ним відбувалася два мі
с я ц і  тому в затишній осалі Рубчаніа у 
ЧІнаго). Завершиться робота конгресу 
М АУ та фестивалю «Золотий гомін» —
І тоді ми попросимо професора Рубча
ка поділитися вражаннями від гостин у 
ИисаІ. Сподіваємося його люб’язну
згоду.



Відроджуються галицькі ремесла
Людно було минулої неділі на 

майдздіі Різдва в центрі древнього 
містд Галича. Вперше на Україні 
урочисто відкрито експериментальну 
худржньа - ремісничу школу, що в 
майбутньому обіцяє стати Галицькою 
академією мистецтв.

Перед присутніми батьками, учня
ми школи, зацрошенйми виступили 
голова райвиконкому Василь Крук, 
завідуючий районним відділом народ
ної освіти Ігор Коваль, викладач ка
федри декоративно - прикладного 
мистецтва 1 графіки художньо-графі- 
чного факультету Богдан Тимків, 
завідуючий кафедрою обласного Інс
титуту вдосконалення вчителів Ро- 

.ман Скульський, директор новоство- 
реної школи Михайло Гнатюк, цер- 
щий секретар Галицького райкому 
Компартії України Юрій Криховець- 
кий.

У своїх виступах усі промовці на
голошували на необхідність створен
ня такої шкоіли.

Мета її — відродження традицій
них ремесел краю, національних тра
дицій, культури.

Хай не кожен з випускників шко
ли стане художником, народним май
стром чи різьбярем, зате кожен • з
них глибше ВИВЧИТЬ історію свого 
краю, стане патріотом, духовий зба
гатиться національною культурою.

Закономірно, що в період станов
лення школи потрібні кошти. Части
ну з них виділив райвиконком. Свою 
лепту внесе 1 Галицький райком пар
тії. Новому навчальному закладу на
йближчим часом буде виділено від
повідну суму коштів для зарплати 
вчителям і зміцнення матеріально- 

. технічної бази.
— Ідея створення школи зароди

лась вже давно, — розповідає один

з її Ініціаторів, викладач художньо- 
графічного факультету педінституту 
Богдан Тимків.

— І ось мрія здійснилася. Ми 
плануємо розкрити перед учнями іс
торичні витоки 1 роль народної твор
чості. декоративно - прикладного ми
стецтва в духовно - {матеріальному 
житті суспільства. Звичайно, що в 
першу чергу будемо прищеплювати 
дітям любов до національних тради
цій рідного краю.

— Учні будуть вивчати історію 
мистецтва, краєзнавство, народознав
ство, етнографію, Історію релігії, 
спеціальні предмети-малюнок, живо
пис, композицію, кольорознавство, 
ліплення, проходитимуть художньо- 
виробничу практику за спеціальностя 
ми: художня обробка дерева, худож
ня вишивка, кераміка.

Після закінчення художньо-реміс
ничої школи учням вручатиметься 
свідоцтво і присвоюватиметься пер
ший і другий розряди. Кращим ви
пускникам школи надаватимуться 
пільги для вступу у вищі і середні 
спеціальні навчальні заклади, зокре
ма, на художньо-графічний факуль
тет педагогічного інституту та Косів- 
ський технікум народних художніх 
промислів.

Мар’ян ГРІН ЕР..
Наш кореспондент.

ПАРТНЕРИ 
ПРОПОНУЮТЬ -

Зарубіжні партнери де
ревообробників і меблярів 
Прикарпаття все частіше 
1 частіше відвідують наші 
підприємства, допомагаю
чи їх колективам вийти на 
нові рубежі ринкової еко- 
номіїш. Недавно в Надвір- 
нянському лісокомбінаті 
побували спеціалісти-дере- 
вообробники з ФРГ. Воші 
ознайомились з техноло
гією виготовлення' дерев- 
но-стружковнх плит, вис
ловили свої міркування 
щодо поліпшення їх якос
ті конкурентоспроможнос
ті, порадили для опоряд
ження використовувати «об
лицювальні плівки фірми 
«Гротело», що відзнача
ються високою вологостій
кістю.

ТАК ВИРІШИЛА РАДА
Рада народних депутатів 

Долинського району прий
няла ухвалу про виділен
ня земельного наділу на 
спорудження приміщень 
для жіночого монастиря в 
селі Гошів. , і

З  ВІДХОДІВ і

Першу партію продук
ції — 50 кубометрів гра
вію — видав Бурштинсь- 
кнй завод шлакового гра
вію. Сировиною для цієї 
продукції є відходи Буї>ш- 
тинської ДРЕС, вуглезба
гачувальної фабрики, шахт 
Червонограда, глина. Про
ектна потужність нового 
підприємства — 200 ти
сяч кубометрів гравію на 
рік.

СВЯТО СТРІЛЕЦЬКОЇ 
ПІСНІ

Таке свято нещодавно 
відбулося з ініціативи сіль
ського товариства україн
ської мови ім. Т. Г. Шев
ченка в Серафинецькому 
будинку культури (Горо- 
денківськнй район). Воно 
присвячене 500-річчю За
порозької січі.

ТВОРЧИИ ПОШУК
Немало авторських сві

доцтв отримали у ниніш
ньому році викладачі Іва
но-Франківського медич
ного інституту. Співато- 
ром оригінального прист
рою для лікування пере
ломів кісток є студентка 
III курсу стоматологічно
го факультету Анжела 
Ясельська яка продовжує 
справу свого батька, од
ного з найбільш плідних 
творців нової медичної 
техніки доктора медичних 
наук Ю. М. Ясельськог

НОВИН КОЛЕКТИВ
На Івано-Франківському 

меблевому комбінаті ство
рено новий самодіяльний 
колектив — це чоловічий 
хор, що об'єднує близько 
двох десятків співаків. У 
репертуарі колективу — 
українські народні, кла
сичні пісні, пісні січових 
стрільців.



РОЗДІЛ ВЕДЕ Гі
- ДНОГО

ХУДОЖНИК» УКР 
Степам НАЗАРЕНКО,

О ФОТОГРАФІЯ
ДОВКОЛА НАС

--------------- Випуск 5-й -----------------------

І

З ДОПОМОГОЮ
ооітлопиоу

ПІД егідою МІЖНАРОДНО
ГО комітету а фотографічної 
науки ■ Москві відбуте* 

Всесоюзна конференція «Ак
туальні проблеми фото
графічних процесіє реєст
рації інформації». До нау- 
коеоГ програми включені 
етилові повідомлення, в 
яких відтворені основні ас
пекти розвитку чорно-бі
лих і кольорових процесів; 
різні огляди реєстрації оп
тичного зображення; фун
даментальні відкриття, які 
забезпечують прогрес я га
лузі сучасної фотографії; 
застосування фотографій в 
різних галузях народного 
господарства, науки і тех-

Олексій ДИТЯКІН, 
Студент МДУ.

Ф о т о р е п о р т а ж

РоамаТття
талантів

В Івано-Франківську від
булося обласне свято ре
месел та фольклору, в 
якому активну участь взя
ли студентн 1 школярі, пе
дагоги. На знімках:
•  Всім цікаво 1 весело;
•  танцюємо коломийку;
•  На пам'ять про свято. 

Фото членів фотостудій
БК «СТУДЕНТСЬКИЙ» і 
МБК № 1 «ОБРІЙ» Бо- 
лодимнра БОБ’ЯКА, Ва
силя ДЖИЧКИ, Наталії 
ЛОТОЦЬКОІ.

Стали
переможцями

Під час літніх канікул 
у м. Іваново відбулися 
змагання Всесоюзної сту
дентської універсіади з 
спортивного орієнтування. 
В змаганнях (фали участь

більше ніж сорок ву- 
зів Радянського Союзу.

Збірна команда нашого 
інституту виборола право 
виступати в цих відпові
дальних змаганнях ще 
весною, зайнявши друге 
місце на Республікансь
кій універсіаді, яка про
ходила на території До- 
линсьИого району нашої 
області.

У перший день Всесо
юзної універсіади призе
рами стали майстри спо
рту Ніна Вінницька (пед
фак) та Михайло Люк- 
лян (фізмат). А в еста
фетній боротьбі студенти 
нашого Інституту зайня
ли перше місце. Перемо? 
жцями стали Михайло 
Гутак (фізмат), Роман 
Слободянюк (педфак), 
Михайло Люклян (фіз
мат), Щодо М. Люкляна, 
то він напередодні уніве
рсіади став бронзовим 
призером чемпіонату сві
ту. який проходив у При

балтиці (естафетний за
лік).

В універсіаді за кома
нду нашого інституту ви. 
ступали 1 Микола Бой- 
чук (фізмат), Юлія Ме
льник (педфак) та Миха
йло Муравський (філ- 
фак). Тож, показавши ви
соку технічну і тактичну 
підготовку в фінальній 
частині універсіади, кома 
нда нашого вузу зайняла 
третє місце, поступив
шись командам Ленін
градського Інституту аві
аційних приладів та Че
лябінського інституту фіі 
зкультурн.

Готував нашу команду 
вчитель географії Долин- 
ської школи - інтернату 
Ростислав Євгенович Ко
роль.

До студентської збір
ної Радянського Союзу 
включені наші студенти 
Р. Слободянюк, Н. Він
ницька та М. Люклян. 
Вони пройдуть відбір у 
1991 році для участі в 
чемпіонаті світу серед 
національних збірних 
команд.

Петро НЕСІГЕРУК, 
Старший викладач ка-

Ключка, м’яч 
і трава

Ви, мабуть, здогада
лися, мова йтиме про хо
кей на траві. Проте мало 
хто знає, що ця древня 
гра була відома 1 шано
вана ще п’ять тисяч ро
ків тому в ' стародавньо
му Єгипті 1 дійшла до 
нас М9йже без змін. .

Скукет гри хокею на 
траві знайшли археологи 
під час розкопок на бе
регах Нілу в одній з пе
чер, Ось як він виглядав 
на малюнку, у центрі 
якфо два гравці-чоловіки 
схилились над невелич-, 
ким м’ячем, в руках у 
них метрові палиці Із за
округленим кінцем до ни
зі?-

Як бачимо, ігровий 
комрдеюг залишився без 
змін, - 4- ключка та м’яч, 
хоч, правда, сучасна клю 
чка має висоту 86 см., а 
важить від 500 г до 3000 
грам, м’яч має 160 грам. 
Команда, як правило, 
складається з одинадця
ти пзавців. правила гри 
подібйі до футбольних.

Це, так 0и мовити, 
трішки історії, а сього
дення.., У нашому Інсти

туті створено чоловічу 
команду з хокею на тра
ві. Колектив комацди, 
як 1 належить, молодий. 
Правда, йому бракує до* 
свіду у великих змаган
нях, майстерності та й 
Інвентар хотілось би ма
ти кращий, зате у хлоп
ців є бажання опанувати 
секретами цієї гри і спо
діваються, що їм цілком, 
під силу виграти на об-, 
ласному турнірі, який 
проходитиме з Л  по 18 
жовтня.

Наприкінці хочу звер
нутись до наших студен
тів — хлопців. Якщо ви 
хочете мати красиву ат
летичну статуру, > легку 
ходу, зміцнити свій орга
нізм, а заодно відчути 
радість іфлекітивної гри 
— приходьте до нас у 
команду. Чекаємо.

З питань запису у ко
манду звертайтесь до 
Олександра Шинкарука— 
студента 3-го курсу істо
ричного факультету.

Олександр'
ШИНКАРУК.

Студент 3-го курсу іс- 
\ торнчного факультету.

Говорять люди
До Олен чи його батька Намалював. ОлениаГ ди- 

прийшов товариш. виться.
- Т и ї х » 1 -  питас мала. _  Гарм m  ^
— А ш я**»  вобиш! “  Справді, жива краща,
— Матою. см ітся  дядько.

— Намалюй мені пташку. Тоді навіщо малювати!


